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Abstract

This study was carried out during the period from May 2007- March 2008 to detect 

the presence of Edwardsiella tarda in patients with diarrheal disease. Forty six stool 

specimens  were  collected  from  patients  attended  Omdurman  Teaching  Hospital, 

Bashair Teaching Hospital and Jafar Ibn ouf Pediatrics' Hospitals. Bacterial DNA was 

extracted from each stool specimen using phenol –chloroform technique. 

Quantica thermcycler was used to detect Edwardsiella tarda.  The result revealed that 

only 2 (4.3%) specimens  were positive  and 44 (95.7%) were negative.  The study 

concluded that the real time PCR technique facilitates detection of E. tarda pathogens. 
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ةةةة ةةةةةةةة

  لتحديد وجود2008 إلى مارس 2007أجريت هذه الدراسة في الفترة ما بين مايو 

 بكتريا (الدوارديسيل البطيئة) في عينات براز مرضى السهالت المعوية . تم جمع ستة

 واربعين  عينة من هؤلء المرضى من مستشفى أمدرمان التعليمي ، بشاير و جعفر

 ابن عوف للطفال . تم استخلص الحمض النووي للبكتريا من عينات البراز باستخدام

 الفنول كلورفورم ثم إستخدمت تقنية تفاعل البلمرة المتسلسل الزمنى للتعرف على

 44%) عينة   إيجابية    و 4.3 (2بكتريا (الدوارديسيل البطيئة).  أظهرت النتائج  وجود 

 %) عينة  سلبية.  خلصت الدراسة إلى أن تفاعل البلمرة المتسلسل الزمنى95.7(

تسهل الكشف عن الدوارديسيل البطيئة. 
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